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Energi-, Forsynings- og Klimaudvalget har i brev af d. 24. februar stillet mig følgen-

de spørgsmål 210 alm. del, som jeg hermed skal besvare. Spørgsmålet er stillet 

efter ønske fra Jens Joel (S). 

 

Spørgsmål 210 

 

Kan ministeren bekræfte, at kommunerne bag Nomi4S i flere år har haft et 

samarbejde med relevante ministerier om etableringen af plastsorteringsan-

lægget i Holstebro, eller er det forkert, når det fremstilles således af forman-

den for selskabet, medlem af kommunalbestyrelsen i Holstebro Finn Thøger-

sen (V), jf. artikel i Politiken den 22. februar 2017: ”Kommunale plastanlæg 

har en usikker fremtid”? Vil ministeren herunder kort redegøre for den dialog, 

der har været med henholdsvis Miljø- og Fødevareministeriet og Energi-, 

Forsynings- og Klimaministeriet om etableringen af anlægget? 

 

Svar 

 

Energi-, Forsynings- og Klimaministeriet kan ikke se, at der har været en særskilt 

dialog med selskabet Nomi4S vedrørende selskabets nye anlæg, som spørgsmålet 

vedrører.  

 

Energi-, Forsynings- og Klimaministeriet har dog haft en løbende dialog med sel-

skabet Nomi4s vedrørende selskabets eksisterende kommunale behandlingsan-

læg. Baggrunden for dialogen er, at det ved den politiske aftale om organisering af 

affaldssektoren fra 2007 (indgået af V, K, DF, S, R og SF) blev besluttet, at det ikke 

længere skulle være en kommunal opgave at sikre kapacitet til behandling af kilde-

sorteret erhvervsaffald egnet til materialenyttiggørelse.  

 

I forbindelse med den efterfølgende ændring af miljøbeskyttelsesloven i 2009, blev 

der dog ud fra en værdispildsbetragtning indført hjemmel til, at eksisterende kom-

munale anlæg fortsat kunne udbyde ledig behandlingskapacitet til kildesorteret 

erhvervsaffald egnet til materialenyttiggørelse på markedsvilkår. Kun kommunale 

anlæg, der eksisterede den 26. februar 2009, datoen for fremsættelsen af forslaget 

til ændring af miljøbeskyttelsesloven, kunne ansøge om dispensation og kun for 

den kapacitet, de rådede over på denne dato.  
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Energistyrelsen (tidl. Miljøstyrelsen) godkendte to af Nomi4s’ kommunale anlæg til 

at kunne fortsætte på det konkurrenceudsatte marked. Energistyrelsens dialog har 

drejet sig om forståelse af de nærmere vilkår, der fremgår af godkendelserne til 

Nomi4S. 

 

Miljø- og Fødevareministeriet har oplyst, at der ikke har været et særligt samarbej-

de eller dialog mellem Nomi4s og Miljøstyrelsen, men alene en sædvanlig dialog 

som led i tildeling af støtte under Miljøteknologisk Udviklings- og Demonstrations-

program (MUDP), som det fremgår herunder:  

I forlængelse af ressourcestrategiens målsætninger om øget genanvendelse af 

bl.a. plast, påbegyndte Miljøstyrelsen i 2013 i forskellige fora dialog med de rele-

vante myndigheder, virksomheder og videns-institutioner, om at sikre udvikling på 

affaldsbehandlingsområdet, som kan bidrage til en effektiv indfrielse af målsætnin-

gerne. Det var en dialog, som alle affaldsbehandlerne var inviteret til at deltage i, 

hvad enten det var private affaldsbehandlere eller kommunalt ejede affaldsbehand-

lingsvirksomheder som Nomi4s.  

I forlængelse af denne dialog blev der i regi af MUDP i foråret 2014 udbudt tilskud 

til udvikling og demonstration af nye miljøteknologiske løsninger. Formålet var at 

lette og effektivisere affaldssorteringen samtidigt med, at der blev udviklet nye mil-

jøteknologiske løsninger til eksport. 

Nomi4s var sammen med 3 private teknologileverandører blandt ansøgerne, og de 

fik tilsagn i 2014 med projektstart i januar 2015. Ansøgningen, som NomiS4 indgik 

i, fik tilsagnet i åben konkurrence med andre ansøgere, fordi den blev vurderet som 

en af de mest lovende i forhold til miljø- og erhvervspotentiale og teknologisk ny-

hedsværdi. 

Herefter har Miljøstyrelsen fulgt projektet efter de samme retningslinjer som de 

knapt 300 andre aktive MUDP projekter. Miljøstyrelsen er repræsenteret i følge-

gruppen for projektet bl.a. for at leve op til sin pligt til at føre tilsyn med at tilskuds-

midlerne anvendes som forudsat. Det inkluderer håndtering af behov for ændringer 

i budgetter mv., som skyldes de nye udfordringer, der ofte viser sig i tilknytning til 

udviklings- og demonstrationsprojekter. 

Nomi4s har i anden sammenhæng løbende været inddraget i diskussionen om 

mulige selskabskonstruktioner for sorteringsanlæg, der skal kunne behandle både 

husholdnings- og erhvervsaffald, og samtidig kunne leve op til de gældende regler. 

Det skete bl.a. som deltager i følgegruppen for Miljøstyrelsens projekt om ”Stan-

dardkontrakt efter OPP-modellen for udbud af automatiske sorteringsanlæg” der 

blev rapporteret i 2016.  

Med venlig hilsen 

 

Lars Chr. Lilleholt 


